
راه  سعادت

  | روزنامه جوان |  ش��ماره 5034 |  دو ش��نب�ه 2 اس��فند  1395  |  22  جم��ادی الاول 1438|  اذان ظهر: 12:18 | 
غروب آفتاب: 17:51 | اذان مغرب:18:09 | نیمه شب شرعی:23:36 |      اذان صبح فردا: 05:21 | طلوع آفتاب فردا: 06:44 |

نما | حسین   کشتکار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88498473
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز   88498475-76-77 
چاپ تهران: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

جشنواره لباس کودک و نوجوان هم شکل مي گيرد 

فعاليت هاي مربوط به مد و لباس چقدر نتيجه بخش بوده است؟

با اضافه شدن بخش هاي جديد رقابت
 فراخوان دهمين دوره جايزه ادبي
حضرت علي اکبر)ع( منتشر شد

 »ايران شاقول« گوينده پيشکسوت خبر 
درگذشت

»اي�ران ش�اقول«، گوين�ده 
پيشکسوت خبر بر اثر سرطان 
ج�ان خ�ود را از دس�ت داد. 
»اي��ران ش��اقول« گوين��ده 
پیشکس��وت خبر ك��ه در دهه 
60 با همراهي حیاتي، افش��ار، 
بابان و پاكدل به گويندگي خبر 

مي پرداخت صبح ديروز )1 اسفند( درگذشت. 
بنا بر اين گزارش، مرحوم ش��اقول كه طي چند سال اخیر در 
امريکا زندگي مي كرد، قرار است در همین كشور نیز به خاك 
سپرده شود. مراسم يادبود »ايران شاقول« روز جمعه )6 اسفند( 
از ساعت 15 در مسجد الزهرا)س( واقع در شهرك غرب، خیابان 

هرمزان برگزار خواهد شد.

    رسانه

   فرزين ماندگار
 موضوع مد و لباس يکي از چالش هاي جدي فرهنگي 
از زم�ان وقوع انقاب اس�امي اس�ت ک�ه متصديان 
فرهنگي همواره در اين حوزه منفع�ل عمل کرده اند، 
ولي چند سالي اس�ت که مس�ئله مد و لباس از سوي 
مس�ئولان فرهنگي از قبل جدي تر گرفته مي ش�ود. 
ايجاد جش�نواره اي با عنوان لباس ک�ودک و نوجوان 
اگر تنها به فربه کردن بودجه فرهنگي دولت نينجامد 
و خروجي درخوري داشته باش�د، مي تواند در شرايط 
اقتص�اد مقاومتي رويک�ردي قابل دفاع تلقي ش�ود. 
روز گذشته دبیر كارگروه س��اماندهي مد و لباس كشور از 
راه اندازي جشنواره اي مس��تقل براي لباس هاي كودك و 
نوجوان خبر داده اس��ت: »ما بايد ظرفیت هاي موجود در 
اين بخش را شناس��ايي و معرفي كنیم. بال��غ بر 350 اثر 
در اين بخش به دست ما رسیده كه ما تنها امکان نمايش 
اثر را داريم به همین خاطر بر آن ش��ديم تا در س��ال   ۲0
1396 جشنواره مستقلي را براي پوشاك كودك و نوجوان 
برگزار كنیم، چرا كه طراحي لباس براي نوجوانان از اهمیت 

بسیار برخوردار است.«
حمید قبادي در نشست رسانه اي ششمین جشنواره مد 
و لباس فجر در تالار وحدت، به ويژگي هاي اين جشنواره 
اشاره كرده اس��ت: »فراخوان ششمین جش��نواره آذرماه 
امسال منتشر شد و ما براي انتشار اين فراخوان با 50 نفر از 
صاحبنظران، انجمن ها و تشکل هاي صنفي در حوزه مد و 
لباس چون انجمن طراحان پارچه و لباس، اتحاديه پوشاك، 
اتحاديه سراجان و اتحاديه چرم و همچنین وزارتخانه هايي 
چون آموزش و پ��رورش و وزارت صنعت، معدن و تجارت 

مشورت كرديم.« 
   ارتباط صنعت لباس و دانشگاه هنوز ضعف دارد

يکي از مش��کلاتي كه همواره وجود داشته ارتباط ضعیف 
میان طراحان و تولیدكنندگان لباس ايراني بوده است كه 
رئیس كارگروه مد و لباس كش��ور در اين ارتباط اينگونه 
اظهارنظر كرده اس��ت: »ما در اين بخ��ش طراحي لباس 
اجتماع ب��راي بانوان، طراحي بالاپ��وش )پیراهن مردانه( 
و همچنین محصولات عفاف و حجاب را داريم. حدود 90 
گروه در اين بخش شركت مي كنند و هر گروه سه نفر شامل 

طراح، الگوساز و دوزنده را دربر مي گیرند.« 
اين مس��ئول دولتي از ارائه 5 هزار و ۲00 اثر به ششمین 
دوره از جشنواره مد و لباس فجر خبر داده و گفته: » از اين 
میان حدود ۲50 اثر در برابر ديد علاقه مندان قرار مي گیرد. 

هزار نفر در بخش طراحي لباس و هزار و 300 نفر در بخش 
طراحي پارچه، كیف و كفش و زيورآلات شركت كرده اند؛ 
به نوعي ۲ هزار و 300 طراح به بخش هاي مختلف ششمین 

جشنواره مد و لباس فجر آمده اند. 
از نیازه��اي غیرقابل ان��کار حوزه م��د و لب��اس ارتباط 
اين صنعت با دانش��گاه اس��ت كه رئیس كارگ��روه مد و 
لباس كش��ور در اين ارتباط با اش��اره به اينکه مقالات و 
پايان نامه ه��اي ارائه ش��ده در بخش علمي دانش��گاهي 
در مجموعه آزادي ب��ه نمايش درمي آين��د، توضیح داد: 
»خوش��بختانه دانش��گاه هاي ما به س��متي مي روند كه 
پاسخگوي نیاز جامعه باش��ند به همین خاطر مقالات و 
پايان نامه هاي ارائه شده در بخش علمي دانشگاهي جنبه 
كاربردي دارند و آثار برگزيده در اين قسمت در مجموعه 
آزادي به نمايش گذاشته مي شوند. علاوه  بر اين همزمان 
با ششمین جشنواره مد و لباس فجر 3۲ نشست تخصصي 
برگزار مي شود تا مش��کلات و كاستي هاي موجود در اين 

قسمت مورد نقد و بررسي قرار بگیرد.«
با وجود گذش��ت چند س��ال از برگزاري نمايش��گاه ها و 
جش��نواره هاي موس��وم به مد و لباس هنوز تأثیر چنین 
رويکرده��اي هزينه ب��ري در بازار لباس و حتي پوش��ش 
عمومي جامعه مش��اهده نمي شود. صداوس��یما هنوز در 
برابر پوش��ش هاي قديمي مقاومت مي كن��د و آنطور كه 
اقتضاي جامعه اس��ت از لباس هاي طراحي شده اسلامي 
كه تنوع دارند و از سوي طراحان اسلامي تولید مي شوند، 
حمايت نمي كند. با اين حال فعالیت طراحان مد و لباس 
اسلامي ضرورتي غیرقابل انکار اس��ت و اگر به نیاز جامعه 
در اين باره پاس��خ درخور داده نش��ود مدهاي غربي براي 
متقاضیان نیازسنجي خواهند كرد. ششمین جشنواره مد 
و لباس كشور از سوم اسفندماه در تالار وحدت، برج میلاد 

و مجموعه آزادي برگزار مي شود. 

    جواد محرمي 
فش�ارهاي دولت�ي ب�راي خام�وش کردن 
برنامه هف�ت نش�ان مي دهد ک�ه اعتقاد به 
تحم�ل ص�داي مخال�ف چق�در در مي�ان 
مدي�ران دول�ت يازده�م خري�دار دارد. 
بهروز افخمي اخیراً در برنامه هفت از فشارهاي 
دولتي به برنامه اش س��خن گفته است. ظاهراً 
مس��ئولان وزارت ارش��اد تمام ت��لاش خود را 
كرده اند تا به مديران سازمان بقبولانند كه ادامه 
هفت با اين روال به سود سینما نیست و برنامه 
بايد تعطیل شود، اما به گفته مجري اين برنامه 
هنوز موفق به عملي كردن اين هدف نشده اند، 
اما هفت چکار كرده كه براي تعطیلي آن تا اين 
حد بر مديران س��ازمان فش��ار وارد مي شود و 
حاضرند براي از میان برداشتن آن وارد مذاكره 
شوند. چه چیز سبب مي شود دولتمردان فکر 
كنند مي توانند با فشار آوردن، صداي مخالف 

را به محاق ببرند.
 احتمالاً تجرب��ه موفقیت آمی��ز در به تعطیلي 
كشاندن برنامه ثريا باعث ش��ده روي تعطیلي 

هفت هم حسابي ويژه باز كنند. 
   هفت اهل اقدام و عمل است

اما ويژگي هفت افخمي چیست. هفت افخمي 
يک ويژگي منحصر ب��ه ف��رد دارد و آن اينکه 
خنثي نیس��ت و گرايشي ايده آلیس��تي دارد. 
اهل تعارف نیس��ت و انتقاداتش به س��ینما را 
بدون رودربايستي مطرح مي كند. قرار نیست 
تنها يک دورهمي سینمايي باشد. مجیزگوي 
مديران نیس��ت و مهم تر از همه اينکه مي داند 
چه مي خواه��د. در واقع افق مش��خصي براي 
س��ینماي ايران در نظر گرفته است و برخلاف 
دو سري پیش��ین اين برنامه فقط قرار نیست 
گزارشي درباره اتفاقات روزمره سینماي ايران 
ارائه دهد. از اين منظر هفت افخمي يک تفاوت 
عمده با برنامه هاي قبلي پیدا مي كند، تفاوتي 

كه ويژگي مهمي را دربر دارد. 
هفت افخمي يک برنامه انقلابي اس��ت به اين 
معني كه ابتدا اعتقاد به تغییر در نگاه و رويکرد 
كلي س��ینماي ايران دارد و معتقد اس��ت براي 
ايجاد تغییر در گرايش سینماي ايران بايد اقدام 
و عمل را سرلوحه خود قرار دهد. هفت افخمي 
عملگراست و همین عملگرايي اثر خود را به مرور 

برجاي خواهد گذاشت. 
   مقابل محافظه کاري

در حال حاض��ر دو ديدگاه درباره س��ینماي 
ايران در می��ان س��ینماگران و صاحبنظران 

وجود دارد؛ ديدگاه اول ك��ه مي توان از آن به 
عنوان دي��دگاه محافظه كارانه در س��ینما ياد 
كرد و اصلي ترين مروج��ان و مدافعان آن در 
س��ازمان س��ینمايي دولت يازده��م در حال 
فعالیت هس��تند، به اين اصل اعتقاد دارند كه 
س��ینماي ايران در وضعیت ايده آلي به س��ر 
مي برد و در كنار هالیوود قطب اصلي سینما در 
جهان را نمايندگي مي كند. اين ديدگاه البته 
در میان طیفي از سینمايي ها هم خريدار دارد. 
ديدگاه محافظه كارانه مديران سینما همواره 
مي كوشد مبتني بر يک دوقطبي كاذب پیش 
برود؛ دوقطبي مخالفان و موافقان اصل سینما، 

دوقطبي كه واقعیت خارجي ندارد. 
محافظه كاران س��ینما همواره كوش��یده اند 
منتق��دان وضع موج��ود را اساس��اً معارض و 
معاند اصل س��ینما معرف��ي كنن��د. آنها كه 
سخنراني هاي رئیس سازمان سینمايي دولت 
يازدهم را دنبال مي كنند حتماً اين جمله را از 
زبان حجت الله ايوبي زياد شنیده اند كه »پیش 
از آمدن ما، سینما روي صندلي اتهام نشسته 
بود«؛ ادعايي كه مبنايي ندارد، چراكه سینما 
از ابتداي انقلاب اس��لامي با جمل��ه معروف 
امام خمیني)ره( در بهش��ت زهرا به رسمیت 
شناخته شد؛ »ما با سینما مخالف نیستیم ما با 

فحشا مخالفیم.« 
پس از انقلاب اسلامي محافظه كاران سینمايي 
با اس��تناد بر اين جمله بنیانگذار انقلاب مدعي 
ش��دند كه س��ینماي مطلوب انق��لاب ظهور 
پیدا كرده اس��ت با اين اس��تدلال ك��ه ما ديگر 
در س��ینما فحش��ا نداريم. گويي كه بنیانگذار 
انقلاب، س��ینماي مطلوب را صرفاً س��ینماي 
بدون فحشا قلمداد كرده بودند و حالا با حذف 
فحشا در سینما ما به نقطه مطلوب رسیده ايم؛ 
استدلالي كه شايد براي متقاعد كردن كودكان 
كارايي داشته باش��د، اما براي اهل فن گزاره اي 

س��اده لوحانه قلمداد مي ش��ود. محافظه كاران 
سینمايي همواره ش��عار مي دهند كه سینماي 
ايران ش��ريف ترين س��ینماي جهان و در حال 
رقابت با هالیوود است، اما منتقدان وضع موجود 
س��ینما معتقدند برخلاف هالیوود كه مرزها را 
درنورديده و توده هاي مردم را در سراسر جهان 
مجذوب خ��ود كرده و ايدئول��وژي امريکايي را 
گسترش مي دهد، س��ینماي ايران به گونه اي 
مديريت مي شود كه تنها در جشنواره هاي غربي 
بدرخشد و توده هاي مردم در جهان و حتي در 

ايران مخاطب اصلي آن نباشند. 
منتقدان وضع موجود داعیه ويراني داشته هاي 
سینما را ندارند، اما معتقدند اين سینما مطلوب 
و مطابق شأن مردم ايران نیست و ظرفیت هاي 
بالقوه بسیاري براي جهاني شدن سینماي ايران 
وجود دارد كه صرفاً از مسیر جشنواره هاي غربي 

نمي گذرد. 
   جهاني شدن سينماي ايران 

منتقدان وضع موجود سینماي ايران معتقدند 
سینماي ايران با درشت نمايي ضعف هاي ملت 
ايران در انظار عمومي دنیا، جهاني نمي شود بلکه 
زماني مي تواند داعیه جهاني شدن داشته باشد 
كه مخاطب عام و انبوه جهاني را هدف قرار دهد 

و الهام بخش باشد. 
برنامه سینمايي هفت در مقام نفي محافظه كاري 
و مخالفت با وضع موجود ق��دم برمي دارد و به 
ايده آل ها فکر مي كند. حالا ممکن است عده اي 
ايده آلیسم را فحش قلمداد كنند، اما سینماي 
ايران ت��ا وقتي منب��ع متعالي وح��ي را مدنظر 
قرار ندهد و چشم بر معنويت ببندد و به دنبال 
انديشه هاي كهنه اروپايي در جهت آرمان زدايي 
از سینما برآيد به ورطه اي مي افتد كه درآمدن از 

آن كار ساده اي نخواهد بود. 
   صداي مخالف کيلويي چند؟

طرح وضع دوتابعیتي ها ريشه اصلي فشارهاي 
اخیر به برنامه هفت است. برخي معتقدند برنامه 
هفت در طرح اين مس��ئله زياده روي كرد، اما 
واقعیت اين است كه ادامه تسلط دوتابعیتي ها يا 
افرادي كه نیمي از عمرشان را در كانادا و امريکا 
گذران مي كنند بر جشنواره فجر انقلاب نقض 
غرضي فاحش است و دوام اين وضعیت منجر 
به ادامه انحراف سینما از مسیر صحیح خواهد 
بود. انتقاد ب��ه دوتابعیتي هاي حاضر در هیئت 
داوري اقدامي انقلابي بود كه اگر ادامه پیدا كند 
مي تواند مسیر آينده جش��نواره فجر انقلاب را 

دچار تغییرات قابل ملاحظه اي كند. 
از دولت محافظ��ه كار يازدهم ج��ز اين انتظار 
نمي رود كه عزم خود را ب��راي به محاق بردن 
مخالفانش جزم و صداي مخال��ف را خاموش 
كن��د. ب��راي هفت افخم��ي اگرچ��ه مي توان 
ضعف هايي هم برش��مرد و براي بهتر ش��دن 
آن مؤلفه هايي را نام ب��رد، اما راهبرد و گرايش 
كلي هفت هماني است كه بايد باشد و انطباق با 

راهبردهاي كلان كشور دارد.
خاموش كردن صداي مخالف راحت ترين كاري 
اس��ت كه ديکتاتورها مي توانن��د انجام بدهند 
چون در فضاي ديال��وگ و گفتمان حق تجلي 
مي كند و در فضاي مونولوگ گويي و تريبون هاي 
يک طرفه باطل ظهور مي يابد. فشارهاي دولتي 
براي خاموش كردن برنامه هفت نشان مي دهد 
كه تحمل صداي مخالف چقدر در میان مديران 

دولت يازدهم خريدار دارد.

    محمدصادق عابديني
ب�ا احي�اي نخس�تين کاف�ه تاريخ اي�ران ک�ه اي�ن روز ها 
110 س�اله ش�ده اس�ت، کاخ م�وزه قص�ر قص�د دارد 
گردش�گري فرهنگ�ي ش�بانه را در ته�ران زن�ده کن�د. 
كاخ موزه قصر به عنوان پاتوقي فرهنگي میزبان خانواده هايي خواهد 
بود كه مي خواهند بعد از پايان س��اعت اداري به گ��ردش در اماكن 
تاريخي تهران بپردازند. يکي از اي��ن اماكن قديمي ترين كافه تهران 
است كه در محوطه باغ موزه قصر بازسازي شده است. 110 سال پیش 
در خیابان باب همايون تهران، اولین كافه ايران به دست فردي به نام 
حاج غلامحسن خان مولايي كه پیش از آن در كشور عثماني كافه داري 
مي كرده است، راه اندازي شد؛ كافه اي به نام »لقانطه« كه تا مدت ها 
محل نشست و برخاست رجال سیاسي، هنرمندان و ادباي دوران قاجار 
و پهلوي بوده است. سنت كافه نشیني كه بیش از يک قرن در كشورمان 
سابقه دارد، اكنون با برگزاري نخستین جش��نواره و نمايشگاه ملي 
»كافه، مقصد گردشگري شهري« احیا مي شود. رجبعلي خسروآبادي، 

مديركل میراث فرهنگي اس��تان تهران در نشست خبري جشنواره 
»كافه، مقصد گردشگري شهري«، درباره احیاي گردشگري شهري با 
تکیه بر كافه گردي مي گويد: بحث پذيرايي يکي از مسائل اصلي حوزه 
سفر و گردشگري است. در سازمان نیز پیگیر اموري هستیم كه منجر 
به ارتقاي عملکرد و اصول پذيرايي شود. طبعاً كافه نیز يکي از مباحث 
در حوزه پذيرايي و از مقاصد گردش��گري شهري است. خسروآبادي 
افزود: خاطره شهري در صدر گردشگري شهري قرار دارد به طوري 
كه افراد به دلیل خاطره اي كه از يک محل از شهر دارند براي تجديد 
خاطره در شهر جابه جا مي شوند. بحث تهران گردي از سه سال گذشته 
به عنوان فرهنگ سازي گردشگري ش��هري در حال انجام است و هر 
هفته روزهاي پنج شنبه و جمعه تورهاي تهران گردي در مسیرهاي 
تاريخي تهران شامل میدان ارگ، میدان مشق، خیابان سي تیر و مسیر 
كلانشهر تهران از كاخ سعدآباد تا برج میلاد، برج آزادي و برج طغرل 
انجام مي شود. حسین هوشیار، رئیس باغ موزه قصر نیز در اين نشست، 
برگزاري جشنواره و نمايشگاه ملي »كافه، مقصد گردشگري شهري« 
در محوطه باغ موزه قصر را ايفاي نقش جديد فرهنگي اين مجموعه 
تاريخي و فرهنگي دانست كه در آن گردش��گران مي توانند با تهران 
100 سال پیش روبه رو شوند. هوش��یار ابراز امیدواري كرد با افتتاح 
كافه لقانطه و برگزاري جشنواره، زمینه احیاي گردشگري فرهنگي 
شبانه در تهران ايجاد شود و با همکاري اداره اماكن نیروي انتظامي 
زمینه حضور خانواده ها در شب براي استفاده از اين محیط به وجود  
آيد. هوشیار با اشاره به ظرفیت هاي گردشگري باغ موزه قصر و بناهاي 
تاريخي شهر تهران تأكید كرد مي توان حتي گردشگران خارجي را 

براي گردشگري شبانه به تهران آورد.

نخستين کافه ايران 110 ساله شد

احياي گردشگري فرهنگي شبانه در تهران
    هادی  عسگری

نشست خبري ششمين جش�نواره بين المللي فيلم سبز در 
حالي برگزار شد که همه نگاه ها به سمت بحران زيست محيطي 
در جنوب کش�ور و به خصوص اس�تان خوزس�تان اس�ت. 
اتفاقاتي اين روز ها در حال رخ دادن است كه مديريت دولت را در حوزه 
محیط زيست با چالش روبه رو كرده اس��ت. سازمان محیط زيست 
پشتیبان برگزاري جشنواره بین المللي فیلم سبز است؛ جشنواره اي 
كه به گفته فرهاد توحیدي، دبیر ششمین جشنواره بین المللي فیلم 
سبز، قرار است نقش مثبتي در آموزش شهروندان و ترغیب مديران 
براي حفظ محیط  زيست داش��ته باشد. توحیدي در نشست خبري 
فیلم سبز گفت: كش��ور ما از نظر محیط زيستي در روزهاي سختي 
به سر مي برد. اين روزها ش��نیده مي شود كه خوزستان عزيز گرفتار 
طوفان ريزگردهاس��ت و ما نیازمند عزم ملي براي بهبود اوضاع آن 
هستیم، امیدوارم اين كوشش و عزم به وجود بیايد. وي ادامه داد: شايد 
نیاز باشد كه مردم نیز در اين حوزه مشاركت كنند و با كمک دولت و 
تخصیص اعتبار كافي خوزستان شرايط مناسبي پیدا كند. در بخش 
ديگري از كشور بارش باران هاي سیل آسا و طوفان و برف خرابي هايي 
را به بار آورده كه امیدواريم هموطنان عزيز ما مشکلات شان برطرف 
شود و با كمک دستگاه هاي ذي ربط به جريان زندگي عادي برگردند. 
دبیر جشنواره سبز، در پاسخ به سؤال »جوان« درباره تأثیر برگزاري 
جشنواره سبز روي حساسیت هاي زيست محیطي دولت و عملکرد 
س��ازمان حفاظت از محیط  زيس��ت گفت: فیلم ه��اي موفق دوره 
پنجم جش��نواره با اجازه تولیدكنندگان و صاحبان شان در مراكز و 
همايش هاي مختلف سازمان حفاظت از محیط  زيست مورد استفاده 

قرار گرفته است و همین كه س��ازمان به برگزاري جشنواره اهتمام 
كرده، نشان مي دهد كه دغدغه هاي زيست محیطي جشنواره فهمیده 
شده است. طبعاً مديران نیز تحت  تأثیر جشنواره بوده اند، مانند فیلم 
»مادركش��ي« كه به موضوع بحث برانگیز سدس��ازي مي پرداخت 
و منجر به اين ش��د كه هیئت دولت دس��تور بازنگري در ساخت 
سد ها را بدهد. در ادامه مزدك میررمضاني، مدير امور بین الملل 
جشنواره بین المللي فیلم سبز ايران نیز به »جوان« گفت: جشنواره 
فیلم سبز در حال فرهنگ سازي حفاظت از محیط  زيست است و 
همین كه چند روز پیش وزير صنعت، معدن و تجارت اعلام كرد 
كه در منطقه اي كه قرار بوده معدن بهره برداري شود با مخالفت 
سازمان حفاظت از محیط  زيس��ت جلوي كار گرفته شده است، 
يکي از تأثیرات اين فرهنگ سازي است. میررمضاني ادامه داد: ما به 
دنبال اين هستیم كه با ايجاد گردشگري پايدار در محل براساس 
جاذبه هاي طبیعي براي آن منطقه درآمدزايي شود تا ديگر نیازي 

به ايجاد معدن آلوده كننده محیط  زيست نباشد.

دبیر اجرايي جايزه ادبي حضرت علي اكبر)ع( از انتشار فراخوان دهمین دوره اين 
جايزه ادبي خبر داد. محمد برزگر با اشاره به اينکه دهمین دوره جايزه ادبي حضرت 
علي اكبر)ع( با اضافه شدن بخش هايي جديد به اين كنگره ادبي برگزار خواهد شد، 
افزود: »علاوه بر شاخه ش��عر، بخش هاي جديدي همچون شاخه داستان و جايزه 
ويژه »جوان برتر« نیز به اين جايزه ادبي اضافه  شده است و علاقه مندان مي توانند تا 

پايان روز 15 فروردين ماه، آثار خود را به اين كنگره ادبي ارسال كنند.«
وي افزود: »شاخه شعر، سه زيرشاخه »شعر ديني« و »شعر پیرامون شخصیت حضرت 
علي اكبر)ع(« و »ش��اعر جوان برتر« را دربر مي گیرد كه شركت كنندگان مي توانند 
بدون شرط سني و با حداكثر پنج اثر در اين بخش شركت كنند و در پايان، هفت نفر 
نیز به عنوان برگزيدگان هر زيرشاخه معرفي خواهند شد.« برزگر، از اهداي جايزه ويژه 
دهمین كنگره حضرت علي اكبر)ع( به »شاعر جوان برتر« اين جشنواره ادبي نیز خبر 
داد و گفت: »اين جايزه به شاعر برگزيده جشنواره كه متولد پس از 15 فروردين 1371 
باشد و شعر ارسالي وي با موضوع »شخصیت حضرت علي اكبر)ع(« سروده شده باشد، 
اهدا خواهد شد.« دبیر جايزه ادبي حضرت علي اكبر)ع(، اضافه شدن شاخه داستان 
كوتاه را نیز به عنوان بخشي جديد در آستانه دومین دهه برگزاري اين كنگره ادبي يادآور 
شد و افزود: »نويسندگان در شاخه داستان كوتاه، مي توانند علاوه بر ارائه روايت هايي نو 
اما امانت دارانه از منابع متقن تاريخي، با خلاقیت و نوآوري و آشنايي زدايي هنرمندانه، 
داستان هايي خلق نمايند كه به تأثیر و حضور زمینه هاي شخصیتي و سلوك، تدبیر 
و تصمیم حضرت علي اكبر)ع( در زندگي و جامعه امروز توجه داشته باشد.« به گفته 
برزگر حداكثر تعداد آثار ارسالي توسط هر داستان نويس در اين بخش، سه اثر خواهد 

بود و در پايان نیز، از پنج برگزيده نهايي تقدير خواهد شد.

رخنه سايت هاي فروش بليت در بدنه تئاتر 
سايت هاي خصوصي فروش بلیت تئاتر با پشتوانه مديران بخش 
دولتي، نفس و رمق گروه هاي نمايش��ي را گرفته اند! چند سالي 
است برخي افراد بدون پشتوانه، تجربه، تحصیلات و آشنايي به 
مقوله هنر هاي نمايشي، فضايي تحت سامانه فروش بلیت و بانک 
اطلاعاتي در حوزه تئاتر را پايه گذاري كرده اند و با تبلیغات كاذب 
و رخنه در بدنه دولتي و جمع آوري اطلاعات نمايشي كشور، اقدام 
به كسب درآمد و جمع آوري اندوخته اندك و ناچیز خانواده تئاتر، 
تحت عناوين مختلف كرده اند. اين افراد و گروه هاي به اصطلاح 
فني از خلأ به وجود آمده در بدنه تئات��ر و در نبود برنامه ريزي و 
پشتوانه مناسب مسئولان تئاتر، شعار ارائه خدمات و تسهیلات 
به اصطلاح به روز و آنلاين دارند. در واقع هنرمندان مظلوم تئاتر 
در اين س��ردرگمي و بي برنامگي به ناچار و از روي اجبار مجبور 
مي شوند اثر و دسترنج يک س��اله خود را بدون هیچ گونه اطلاع 
تکمیلي در اختیار گروه هاي مافیايي اشاره شده در بالا قرار دهند. 
سؤالي كه اكنون مي شود مطرح كرد اين است كه آيا سالن هاي 
نمايشي تهران به ويژه سالن هاي دولتي بعد از گذشت فقط 35 
دوره از جشنواره تئاتر فجر، تا به حال نتوانسته اند براي اين بخش 

از دغدغه هنرمندان فکري اساسي بکنند!؟
آيا به راستي يک گروه نمايشي به جز تأمین مخارج تولید يک 
اثر كه شامل هزينه هاي دستمزد بازيگران، ساخت دكور، دوخت 
لباس، چاپ و تبلیغات... است، چگونه مي تواند با يک سالن 100 
تا ۲00 نفره و با بلیت هاي ۲0 هزار توماني، به فرض اس��تقبال 
كامل از نمايش، اجاره سالن )۲0 تا 35 درصد فروش يا روزانه 
يک میلیون تومان( را پرداخت كند و اينجاست كه پاي دلالان 
فضاي مجازي و سامانه هاي فروش بلیت نیز به اين معركه باز 
مي ش��ود و 5 درصد فروش را با يک قرارداد كذاي��ي و از روي 

ناچاري كارگردان، از آن خود مي كنند!
البته اين آخر ماجرا نیست و اين معما س��ر دراز دارد. در طول 
دو سال گذشته سامانه بلیت فروش��ي »ت« با مديريت فردي 
مجهول الهويت كه به برخي از مديران دولتي منتس��ب است 
در بدنه وزارت فرهنگ، در بخشي از خدمات خود به گروه  هاي 
نمايشي، اقدام به فروش بس��ته اي تبلیغاتي كرده و گروه  هاي 
نمايش جوان و پیشکس��وت به ناچار و به امید فروش بیش��تر 
گیش��ه خود مجبور به پرداخت مبالغي س��نگین )بسته هاي 
تبلیغاتي از 5 تا 15 میلیون تومان( ش��ده اند. آي��ا واقعاً وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي با اين عملکرد موافق است؟ آيا نام ديگر 
اين عملکرد را نمي توان پولشويي، دانس��ت؟ آيا وزير فرهنگ 
ديروز و امروز نمي داند روزي بايد پاس��خگوي اين كم دقتي ها 
و بي توجهی ها باش��د؟ در ادامه اي��ن تذكرات و اي��ن اتفاقات 
ناگوار، اخیراً، آنقدر قدرت نفوذ اين سامانه ها در بدنه مديريتي 
سالن هاي دولتي زياد شده اس��ت كه با حمايت مديران میاني 
و پیشنهاد به مديران تماشاخانه ايرانشهر و سالن تاز تأسیس 
پالیز، اين پولش��ويي به اي��ن مجموعه ها نیز رخن��ه كرده و با 
رقم هاي مالي سالانه 500 میلیون تومان، به صورت اختصاصي، 
فروش س��الن ها را به صورت انحصاري از آن خود كرده اند. در 
اينجا چند سؤال مطرح مي شود، تماش��اخانه ايرانشهر كه در 
سال 95 اين تفاهم را با سامانه »ت« انجام داده، وجه دريافتي 
را براي گروه هاي نمايشي روي صحنه رفته در سال 95 هزينه 
كرده است؟ آيا اين راه حلي منطقي است كه مديرعامل تازه وارد 
خانه هنرمندان به جاي بخشش ۲0 درصد پرداختي گروه  هاي 
نمايش��ي، از اين مس��یر هنرمندان را گمراه كند؟ اين حركت 
پولشويي نیس��ت؟ و در آخر هشدار به س��الن هاي خصوص از 
جمله سالن تازه تأس��یس پالیز و مديران جوان اين سالن كه 
وارد اينگونه بازي هاي ناجوانمردانه نشوند... و در پايان و آخرين 
جمله براي كساني كه قلب ش��ان براي تئاتر تهران و استان ها 
مي تپد... مديران دولتي در بدنه وزارت فرهنگ و ش��هرداري 
س��الن داري مي كنند، نمايندگان بخش خصوصي آنان رمق و 
جان و سرمايه ش��ما را مي گیرند و مي مکند، چرا در دل صنف 

خود و در خانه خود كاري نمي كنید؟

حکمت 248:

قْ ظَنَّهُ.  مَنْ ظَنَّ بكَِ خَيْراً فَصَدِّ

 چون كس��ی به تو گم��ان نیک برد 

خوشبینی او را تصديق كن.

فشارهاي دولتي براي به تعطيلي کشاندن برنامه سينمايي هفت ادامه دارد

سياستمداران عليه نود سينمايي

    ادبیات
ششمين جشنواره فيلم سبز با هدف محيط  زيست پايدار برگزار مي شود

فيلم سبز تحت تأثير بحران زيست محيطي خوزستان

حسین سبحاني     یادداشت

افخمي اخيراً در برنامه هفت از 
فش��ارهاي دولتي به برنامه اش 
س��خن گفت��ه اس��ت. ظاه��راً 
مسئولان وزارت ارشاد تمام تلاش 
خ��ود را کرده اند تا ب��ه مديران 
سازمان بقبولانند که ادامه هفت 
با اين روال به سود سينما نيست


